
 

رویارویى تازه کمیسیون صنایع مجلس و دبیر انجمن خودروسازان کشور درباره یک خودرو 
محبوب طبقه متوسط

 این صحبــت وزیر حــدود دوماه 
پیش، یعنى بعد از هشــدار رئیس 
پلیس راهنمایى و رانندگى نیروى 
انتظامى کشور مبنى برعدم اجازه 
شماره گذارى پراید عنوان شد، اما از 
جدى نگرفتن این تذکرات توسط 
ایران خــودرو و ســایپا همچنین 
اظهار برخى از صنعت و معدنى ها 
چنین به نظر مى رسد که پراید حالا 
حالاها براى ایرانیان خاطره سازى 
خواهد کرد. دلیل ایــن ادعا ابتدا 
صحبت هاى احمــد نعمت بخش، 
دبیر انجمن خودروسازان است که 
اعلام کرده«فقط پراید 131 کنار 
خواهد رفت و تولیــد پراید 111، 
132 و 151 ادامه خواهد داشت». 
از طرفى به رغــم اولتیماتوم هاى 
داده شده، تااین زمان ایران خودرو 
و ســایپا در مورد اخبار منتشــره 
تصمیم جدى را اعلام نکرده و در 
سکوت به ســرمى برند. به عبارتى 
هنوزمعلوم نیست این دو متهمان 
افزایش مرگ و میرهاى جاده اى، 
در شرایط فعلى کشور تن به توقف 
تولید محصولاتشــان مى دهند یا 
خیر. اما ســومین دلیل براى این 
پنج میلیون تومانــى دیروز و 40 
میلیون تومانى امــروز، اظهارات 
صریــح محمدرضا نجفــى عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شوراى اســلامى اســت. وى در 
گفت وگو با «نســل فردا» نقبى به 
گذشته این خودرو زد و گفت: یک 
شبه با پدیده اى به نام پراید مواجه 

نشدیم. چند دهه اســت که این 
خودرو تولید شده و در این سال ها 
توسط منتقدان، نسبت به اصلاحات 
ساختارى در تولید، فرآیند، ارتقاى 
کیفیت و رعایت استانداردها چه 
درپراید و چه سایرخودروها تاکید 
شده، اما هیچ اتفاق عملى نیفتاده 

است. نجفى صحبت هایش را این 
گونه ادامه داد: حالا درمقطعى که 
بازار خودرو کشور متأثر ازتحریم ها 
و ســوء مدیریت در دستگاه هاى 
متولــى اداره بــازار و بنگاه هاى 
تولیدى و خودروســازان اســت؛ 
درزمانى که تحت یک تنش شدید 

هستیم، مى آئیم پیام مى دهیم که 
مى خواهیم یکــى از خانواده هاى 
خودرویى که بخش مهمى از بازار 
کشــور و تولید خودروســازان را 
تشــکیل مى دهد متوقف و از بازار 

خارج کنیم؟
عضو کمیســیون صنایع و معادن 

مجلــس توقــف تولیــد پراید را 
برنامه اى غیر عملى دانست و گفت: 
من این کار را نه واقعى مى دانم نه 
عملى. البتــه مخالف خارج کردن 
پراید از چرخه تولید نیستم، اما این 
حرف را هم واقعــى نمى دانم. این 
تصمیم فقط زمینــه اى براى بروز 

تنش دربازار را فراهم مى کند. آخر 
مگر مى توانند یک خانواده خودرو 
که 50 درصد سبد خودروى کشور 
را تشکیل مى دهد یک شبه حذف 
کنند؟ نجفى با مرورى بر آمار و ارقام 
کشته هاى پرایدسوار در جاده هاى 
کشور اضافه کرد: مى خواهم بدانم 
این چند دهه کجا بودیم وقتى این 
خودروهــا درجاده ها جان مردم را 
مى گرفت؟ کجــا بودیم وقتى این 
خودروها خارج از قیمت واقعى به 

مردم عرضه مى شد؟
 وقتى دلســوزان مملکــت فریاد 
مى زدنــد پراید اســتانداردهاى 
لازم را نــدارد. وقتــى مى گفتیم 
قیمت تمام شده اش خیلى بیشتر 
از چیزى اســت که باید باشــد و 
نباید با این قیمت به دســت مردم 
برســد... آن موقع باید در بســتر 
زمان کیفیت را ارتقــا مى دادیم و 
جایگزین مى گذاشتیم. وى اظهار 
داشــت: معتقدم امروز هم کمکى 
به مردم نمى کنیم که یک شــبه 
و بدون پیش بینى مســائل بعدى 
بگوییم کات. شــخصاً این اقدام را 
واقعى نمى دانم و فقط یک تنش، 
افزایش قیمت و آشفتگى در بازار 
ایجاد مى شــود. این آشفته کردن 
فضا درزمان نامناسب کنونى هیچ 
خدمتى به بازارو صنعت خودروى 
کشور نمى کند. با همه این تفاسیر 
باید دســت به دعا برداشــت که 
خانواده تیبا و پارس نیز درسال هاى 
آتى به سرنوشت پراید دچار نشوند.
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3 اقتصاد
Economy نایب رئیس شرکت بورس:

سهامداران ، مراقب 
درگاه هاى غیرمجاز باشند

مهر: نایب رئیس شــرکت بورس با تاکید 
بر ضرورت هدایــت جریــان اطلاعاتى از 
سوى شبکه هاى موجود در فضاى مجازى 
به ســهامداران، گفت: باید بــه دنبال ورود 
سهامداران تازه  از مســیر درست به بورس 

باشیم.
محمودرضــا خواجه نصیرى با اشــاره به 
استقبال سرمایه گذاران جدید از ورود به بازار 
سرمایه گفت: در شرایط کنونى اگر به دنبال 
ورود سرمایه گذاران تازه وارد، از مسیر درست 
باشیم تا این افراد مقصر اصلى شکل گیرى 
حرکات هیجانى بازار نباشند، باید متولیان 
امر و سیاست گذاران بازار سرمایه دست به 
کار شده و تدبیر مناســبى براى ورود آن ها 

داشته باشند. 
وى با بیان اینکه امروز شبکه هاى اجتماعى 
نقش مهمى در تصمیم سازى و تصمیم گیرى 
دارند، افــزود: اگر امروز بــه هدایت جریان 
اطلاعاتى از سوى شــبکه هاى اجتماعى، 
ابزارهــاى بــدون مجــوز و غیرعلمــى و 
غیرکارشناســى معترض هستیم، باید این 
نکته را مدنظر داشته باشیم که راه حل این 
بحران، مســدود کردن شبکه هاى مجازى 

فعال در حوزه بورس نیست.
 نایب رئیس شرکت بورس تصریح کرد: در 
چنین شرایطى باید در دو جهت هدفگذارى 
صورت داد؛ نخســت توان اطلاع رســانى 
درست و ســالم را افزایش داد و پس از آن، 
ابزارهاى هوشــمند براى سرمایه گذارى را 
ارایــه داد تــا بتوان نســبت بــه تقویت 
سرمایه گذارى و فرهنگ سازى در این زمینه 

اقدام کرد.
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پراید در برزخ بودن و نبودن

نایب رئیس کمیسیون اقتصادى مجلس 
شوراى اسلامى:

42 هزارتومان یارانه فقط پول 
خرید نان است
زهرا وفایى/  گروه پارلمان
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نایب رئیس کمیســیون اقتصادى مجلس شوراى 
اســلامى درگفت وگو با «نســل فردا» ضمن انتقاد 
به میزان یارانه نقدى گفــت: آقایان نگاهى به خط 
فقرفعلى جامعه بیندازند بعد رقم یارانه را برمبناى 
آن تعیین کنند. 42 هزارتومــان فقط پول دوهفته 
نان خالى یک خانواده چهارنفرى است. احمد انارکى 
با اشــاره به حذف یارانه ثروتمندان تصریح کرد: در 
حال حاضر حدود 42 هزارتومان سهم هر نفر یارانه 
بگیر اســت، با توجه به اینکه این رقم رقمى نیست 
که پرداخت مى کنند انتظار داریــم با حذف یارانه 
دهک هاى پردرآمد و با توجه به اوضاع معیشــتى 
حاکم برجامعه حداقل این رقم 4 برابر شود آن هم 
براى مرحله اول. یعنى در این شرایط حداقل کارى 
که مى تواننــد انجام بدهند این اســت که 42 هزار 
تومان یارانه را به 200 هــزار تومان افزایش بدهند. 
نماینده مردم رفسنجان اضافه کرد: درسال 44 هزار 
میلیارد تومان یارانه از محــل حامل هاى انرژى به 
دست مى آید که 42 هزارمیلیارد تومان آن مستقیماً 
به جامعه تزریق مى شــود. این مبلغ زیادى است و 
اگر بتوانیم قشر مســتضعف جامعه را جدا کنیم و 
یارانه شان را بدهیم، با مابقى این رقم هم مى توانیم 
به این افراد کمک کنیم و هــم چرخ عمران و تولید 
و رونق اقتصادى کشــور را بچرخانیم. نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادى مجلس دهم همچنین درباره 
اشــتباه در حذف یارانه دهک هاى کــم درآمد نیز 
گفت: بسیارى از خانواده ها هستند که زندگى شان با 
همین شندرغاز یارانه سپرى مى شود. نباید مشکلى 
که درحذف یارانه بگیرهاى ضعیف به جاى ثروتمند 
پیش آمد مانع از قطع شــدن همیشگى یارانه شان 
شــود. نباید کار به این بزرگى یعنى پرداخت یارانه، 
برزمین بماند. قطعاً یارانه حق افراد ضعیفى است که 
فقط با کارت یارانه زندگى مى کنند. دولت باید نظارت 
و اجراى قوى ترى داشته باشد. انارکى، پرداخت نقدى 
یارانه را مناسب ترین اقدام دانست و اظهار داشت: ما 
نظرمان پرداخت مستقیم پول به خانواده هاست، با 
این حال این ســاز و کار دولت است و شاید به جاى 
پول کالا بدهد. مى گویند پولى که حذف مى شــود 
به دســتگاه هاى حمایتى مانند بهزیستى و کمیته 
امــداد تزریق خواهد شــد. دولت گفته اســت که 
انجام مى دهد، اما کى گفتن هاى دولت مشــخص 

نیست.

خانه ملت
کاهش قیمت طلا ادامه داردرابطه تجارى با قطر در سراشیبى

 ایرنا: رئیس اتاق بازرگانى مشترك ایران و قطر با اعلام اینکه رابطه تجارى با قطر کاهشى است، گفت: آمار تجارت شش ماهه اول سال 
هنوز به صورت رسمى اعلام نشده، اما رایزنى ها نشان مى دهد حجم تجارت با قطر در این بازه زمانى از 110 میلیون دلار فراتر نمى رود 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل، روند کاهشى دارد. وزیر امور خارجه کشور روز دوشنبه براى شرکت در کمیته خاورمیانه کنفرانس 
امنیتى مونیخ عزم دوحه قطر شد. رئیس اتاق بازرگانى مشترك ایران و قطر با اظهار بى اطلاعى از این گفت: بهتر است وزیر امور خارجه 
کشور اتاق بازرگانى را در جریان این سفرها قرار دهد تا بتوانیم مباحث اقتصادى از منظر بخش خصوصى به وى منتقل کنیم. «عدنان 
موسى پور» با بیان اینکه ظریف در این مدت سفرهاى زیادى به قطر داشته اســت، افزود: از محتوا و اخبار این جلسات بى اطلاعیم اما 
متاسفانه انعکاس آن ها در مسائل اقتصادى دیده نشد. وى گفت: انتظار داریم یکى از اولویت هاى این سفرها حل مسائل اقتصادى باشد.

ایسنا: طبق اعلام رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، با از بین رفتن حباب سکه، التهاب از بازار سکه و طلا کاسته شده و به رغم نوسانات 
قیمت انس جهانى، بازار داخلى به آرامى پیش رفته است به طورى که پیش بینى مى شود بازار طلا به روند کاهشى خود ادامه بدهد.

ابراهیم محمدولى با تاکید بر اینکه خوشبختانه بازار طلا روز به روز به ثبات و آرامش نزدیک تر مى شود، اظهار کرد: قیمت ها با این وجود 
که انس جهانى نوسانات زیادى را در یک ماه قبل و پیش از آن داشته است، اکنون رو به کاهش است، بازار داخل ما التهابات سال 97 را 

نداشته است؛ تقریبا نوسان داشته است اما نوسانات آن آرامشى بوده است.
وى پیش بینى کرد: انتظار مى رود که در آینده نیز باز هم این روند کاهشى  ادامه داشته باشد و با آرامش و با ثبات قیمت، بازار طلا و جواهر 

سال 98 را به پایان برساند.

اینفوگرافى

تجارت نیوز: یک کارشناس خودرو در پاسخ 
به این پرسش که آیا قیمت خودرو تا پایان سال 
گران مى شود؟ گفت: با وعده هاى وزارت صنعت 
در سه ماه گذشته پیش بینى ها از کاهش قیمت 
خودرو در بازار حکایت داشــت؛ ایــن در حالى 

اســت که با خبر حذف پراید و 405 بازار خودرو 
نتیجه معکوس گرفت. یعنى با اعلام خبر حذف 
دو خودرو از چرخه خودروســازى ایران قیمت 
دو خودرو نام برده در بازار به شــدت گران شد؛ 
به طورى که در این هفته نیمــه تعطیل قیمت 
پراید به قیمت تیبا رســید. امیرحسین کاکایى 
افــزود: با دســتور وزیر صنعــت مبنى بر 
تعیین قیمت کارخانه خودروها پنج 
درصد زیــر قیمت بازار 
عملاً ســرمایه ها 
در ایــن صنعت 
فرار کرد و مردم 
نیز بــراى انجام 

سرمایه گذارى به دیگر بازارها همچون ارز، مسکن 
و بورس مراجعه کردند. یعنى ســال گذشته ما 
شاهد کوچ سرمایه گذاران از بازار خودرو بودیم. 
از این رو باید صنعت خودرو از یک آرامش نسبى 
برخوردار مى شد؛ در حالى که چنین نیست. امروز 
با تصمیم هاى عجولانه قیمت خــودرو در بازار 
دچار تنش و نوسان شــده است. او در پیش بینى 
درباره قیمت خودرو گفــت: چنانچه دولت این 
هیجان مبنى بر حذف دو خــودرو پراید و 405 
را مدیریت کند ممکن است تا پایان سال با یک 
آرامش نســبى در بازار خودرو مواجه باشیم در 
غیر این صورت قیمت خودرو در شب عید گران 

خواهد شد.

یک کارشناس خودرو:

قیمت پراید به تیبا نزدیک شد

تسنیم: رئیس اتاق اصناف تهران با اعلام خبر 
آغاز بازرســى هاى ویژه مخصــوص نانوایى ها از 
یکشنبه، بر الزامى بودن نصب نرخ نامه دو رنگ 
آبى و زرد در نانوایى هــاى پایتخت تاکید کرد و 
گفت: با هرگونه تخطى از این نرخ نامه به شدت 
برخورد خواهد شد. قاســم نوده فراهانى با اعلام 
آغاز بازرســى هاى ویژه از نانوایى هاى تهران از 
روز یکشنبه 12 آبان ماه در تشریح جزئیات این 
خبر گفت: بر اساس هماهنگى هاى انجام شده، 
اتحادیه مربوطه، اطلاع رسانى هاى لازم را انجام 
داده است و مقرر شــده تمام نانوایان پایتخت تا 
روز شــنبه نرخ نامه اى که در دو رنگ زرد و آبى 

تهیه شــده در نانوایى ها و در معرض دید عموم 
نصب کننــد. وى گفت: بر همین اســاس از روز 
یکشنبه، بازرســى هاى ویژه اتاق اصناف تهران 
با همکارى ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
سازمان صنعت، معدن آغاز خواهد شد و نانوایانى 
که نرخ نامه 

مذکور را نصب نکرده و از این نرخ نامه تخطى کرده 
باشند، به عنوان گران فروشى در وهله اول اخطار 
دریافت مى کنند و در صورت تکرار، سهمیه آرد 
آن ها قطع خواهد شد و در مرحله آخر نیز اقدام 
به پلمب واحد مذکور مى شود. وى تاکید کرد: در 
این نرخ نامه ها که در دو رنگ زرد و آبى کمرنگ 
تهیه شده، وزن چانه و نرخ مصوب نان مشخص 
شده است؛ رنگ زرد براى نانوایى هایى است که 
آرد نیمه یارانه اى دریافت مى کنند و در اصطلاح 
آزادپز هســتند و نرخ نامه آبــى کمرنگ براى 
نانوایى هاى دولتى است که آرد دولتى به آن ها 

تخصیص داده مى شود.

رئیس اتاق اصناف تهران:

نصب نرخ نامه «آبى و زرد» در نانوایى ها از شنبه الزامى شد

رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن با بیان اینکه در 
حال حاضر هر تن فولاد ایران در بازارهاى صادراتى 
360 دلار اما هر تن فولاد ترکیه 390 دلار به فروش 
مى رســد، گفت: از دولت مى خواهیــم یک برنامه 
روشــن براى صنعت فولاد به کار گیرد تا قیمت ها 
در این بخش متعادل شــود. حمیدرضا رستگار در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادى خبرگزارى تسنیم، با 
اشاره به اینکه وضعیت صنعت فولاد مشخص نیست 
و همین موضوع تأثیرات منفى خود را بر بازار فروش 
آهن و فولاد گذاشته است، اظهار داشت: علاوه بر این 
رکود ساخت و ساز هم باعث شده تا کمتر خرید و 
فروشى در بازار آهن اتفاق بیفتد. وى با بیان اینکه در 

حال حاضر هر تن فولاد ایران در بازارهاى صادراتى 
360 دلار اما هر تن فولاد ترکیه 390 دلار به فروش 
مى رسد، افزود: این ارزان فروشى آسیب هاى جدى 
را به صنعت فولاد کشور وارد مى کند. علاوه بر این 
متأســفانه در بازار داخلى هم هیچ برنامه روشن و 

خاصى براى توسعه و رفع مشکلات صنعت فولاد 
اعلام نشــده که همین امــر تولیدکنندگان و 
فروشــندگان آهن و فولاد را با مشکلات جدى 

روبه رو ساخته اســت. رئیس اتحادیه فروشندگان 
آهن تصریح کرد: هم اکنون قیمت آهن 250 تا 300 
تومان افزایش یافته است که این موضوع ربطى به 
بازار نداشته و به معناى گران شدن آهن نیست بلکه 

نوسانات قیمتى در بخش فولاد عامل این امر شده 
است. رستگار با اعلام اینکه نقش بخش خصوصى در 
بازار آهن و فولاد کم رنگ شده است، گفت: از دولت 

یک  مى خواهیم 

برنامه روشن 
براى صنعت فولاد به کار 

گیرد تا قیمت ها در این بخش متعادل شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان آهن خبر داد:

بلاتکلیفى در بازار آهن فروشان

محمدرضا نجفى، عضو کمیسیون 
صنایع مجلس: حذف پراید عملى 

نیست

احمد نعمت بخــش، دبیرانجمن 
خودروسازان کشور: فقط پراید 

131 کنار مى رود

شاید از سال 81 تا کنون که زمزمه توقف تولید پراید و پژو 405 شنیده شد، این دومین مرتبه اى  دریا وفایى/  گروه پارلمانى
daryavafaei2009@gmil.com است که به صورت جدى حذف این تولیدات داخلى اعلام مى شــود. درآخرین روز از مهرماه

سال جارى، بازهم وزیر صنعت، معدن و تجارت از جایگزینى پراید و پژو 405 در خطوط تولید 
خودروسازان کشور خبر داده است. رضا رحمانى فضلى گفته«تا پایان امسال سه مدل پراید و یک مدل 405 از خط تولید خارج مى شوند».

به طورى که در این هفته نیمــه تعطیل قیمت خودرو در بازار حکایت داشــت؛ ایــن در حالى 
پراید به قیمت تیبا رســید. امیرحسین کاکایى 
افــزود: با دســتور وزیر صنعــت مبنى بر 
تعیین قیمت کارخانه خودروها پنج 
درصد زیــر قیمت بازار 
عملاً ســرمایه ها 
در ایــن صنعت 
فرار کرد و مردم 
نیز بــراى انجام 

با همکارى ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
سازمان صنعت، معدن آغاز خواهد شد و نانوایانى 
که نرخ نامه 

آن ها قطع خواهد شد و در مرحله آخر نیز اقدام 
به پلمب واحد مذکور مى شود. وى تاکید کرد: در 
این نرخ نامه ها که در دو رنگ زرد و آبى کمرنگ 
تهیه شده، وزن چانه و نرخ مصوب نان مشخص 
شده است؛ رنگ زرد براى نانوایى هایى است که 
آرد نیمه یارانه اى دریافت مى کنند و در اصطلاح 
آزادپز هســتند و نرخ نامه آبــى کمرنگ براى 

 دلار به فروش 
مى رسد، افزود: این ارزان فروشى آسیب هاى جدى 
را به صنعت فولاد کشور وارد مى کند. علاوه بر این 
متأســفانه در بازار داخلى هم هیچ برنامه روشن و 

خاصى براى توسعه و رفع مشکلات صنعت فولاد 
اعلام نشــده که همین امــر تولیدکنندگان و 
فروشــندگان آهن و فولاد را با مشکلات جدى 

روبه رو ساخته اســت. رئیس اتحادیه فروشندگان 
300

تومان افزایش یافته است که این موضوع ربطى به 
بازار نداشته و به معناى گران شدن آهن نیست بلکه 

است. رستگار با اعلام اینکه نقش بخش خصوصى در 
بازار آهن و فولاد کم رنگ شده است، گفت: از دولت 

یک  مى خواهیم 

برنامه روشن 
براى صنعت فولاد به کار 

گیرد تا قیمت ها در این بخش متعادل شود.
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